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Què hem après (arran de la 
COVID-19)? 
Arran de la greu pandèmia de la COVID-19 ha quedat palès que hi 
ha serveis bàsics que no es poden aturar mai i que s’han d’assegurar 
fins i tot en les circumstàncies més extraordinàries, perquè són reflex, 
precisament, dels esforços i les lluites que tants sacrificis van costar en el 
passat; conquestes que han fet possible que gaudim dels continguts que 
actualment configuren l’estat del benestar i que pel seu caràcter essencial 
són imprescindibles reforçar.

Fa temps que l’Administració de Justícia presenta evidents símptomes 
de desgast, i revitalitzar-la constitueix avui una necessitat inajornable, 
tenint en compte també el més que previsible increment de la litigiositat 
provocada per un autèntic tsunami de demandes i de procediments de 
tot tipus, derivats de la incidència àmplia i transversal que aquesta crisi 
sanitària ha tingut en termes socials i econòmics. 

La tràgica irrupció del virus ens ha situat en un punt d’inflexió que 
reclama de les institucions una resposta solvent. I la Justícia, a més de ser 
un servei públic que ha de respondre a les màximes de responsabilitat, 
transparència i eficàcia, és un dels poders fonamentals de l’Estat que té la 
important missió de garantir la convivència, la pau social i els drets de la 
ciutadania. El bon funcionament de l’Administració de Justícia constitueix, 
per tant, un element decisiu per a la bona governança, ja que la confiança 
que aquesta sigui capaç d’imprimir sobre els particulars i les empreses –
reflex d’una seguretat jurídica ineludible en democràcia– farà que aquella 
funcioni com un dels motors que impulsi la recuperació del país.

En aquest context, hem de fer una reflexió profunda i treballar en un canvi 
de mentalitat respecte a algunes de les transformacions que avui ja s’estan 
posant de manifest i que, amb tota seguretat, tindran una transcendència 
més enllà d’aquest insòlit escenari. En aquest sentit, s’ha regulat la 
presència telemàtica amb caràcter preferent per a la pràctica d’actuacions 
i diligències judicials de tot tipus, havent-se celebrat ja els primers judicis 
mitjançant els sistemes de videoconferència amb uns resultats força 
satisfactoris.

Aquesta crisis ha evidenciat la importància de les noves tecnologies com 
una inversió estratègica dintre de les estructures organitzatives de les 
empreses, fins al punt que aquelles entitats –tant públiques com privades– 
que havien fet amb anterioritat una aposta decidida en la digitalització 
de la seva arquitectura, han pogut continuar amb la prestació dels seus 
serveis en harmonia amb les mesures de distanciament social imposades 
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per les autoritats sanitàries. 

Malauradament, el teletreball i la implantació d’un 
expedient judicial electrònic són encara una de 
les assignatures pendents en la modernització de 
l’Administració de Justícia que des de l’advocacia 
reclamem, atès que la seva transformació digital està 
jurídicament prevista i és tècnicament possible. Hem de 
prendre consciència que la dignificació de la justícia ens 
ha de servir per materialitzar la societat que volem, i que 
això només serà possible a través d’una inversió decidia 
i valenta que ha d’estar a l’altura dels grans reptes que 
tenim en el marc d’una nova era digital.


